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PondÄ›lÃ, 14 Ä•erven 2010

Prosazení dÅ¯chodové reformy, kterou pÅ™edstavil &scaron;éf dÅ¯chodové komise Vladimír BezdÄ›k, bude mnohem
tÄ›Å¾&scaron;í, neÅ¾ se Ä•ekalo. Expertní komise v obou verzích navrhuje sniÅ¾ování pojistného z 28 % hrubé mzdy na 23 %.
Propad pÅ™íjmÅ¯ by kryla jednotná sazba DPH ve vý&scaron;i 19 %, coÅ¾ by se dotklo cen vÄ›t&scaron;iny potravin a sluÅ¾eb. 
 

   
 - V první variantÄ› by Ä•lovÄ›k musel odvádÄ›t z 23 procent tÅ™i procentní body na individuální penzijní úÄ•et.  
 - Ve druhé variantÄ› by v&scaron;ech 23 procent odvádÄ›l do státního pilíÅ™e, ze svého by si ov&scaron;em mohl
dal&scaron;í tÅ™i procenta spoÅ™it na individuálním penzijním úÄ•tu. Pokud by tak uÄ•inil, stát by mu pÅ™ispÄ›l stejnou Ä•ástkou.
Individuální penzijní úÄ•ty by v obou variantách investiÄ•nÄ› spravovaly nestátní penzijní fondy.        Plány BezdÄ›kovy komise
poÄ•ítají také se systémem úprav souÄ•asného penzijního systému. Prvním z nich je dal&scaron;í zvy&scaron;ování
dÅ¯chodového vÄ›ku. U Å¾en by se navíc jeho tempo urychlilo, takÅ¾e by se u nich do roku 2035 sjednotila vÄ›ková hranice s
muÅ¾i. V návaznosti na to by se podle komise dalo uvaÅ¾ovat o zavedení zamÄ›stnavatelských penzijních plánÅ¯ pro riziková
nebo zvlá&scaron;Å¥ namáhavá povolání.        NeménÄ› dÅ¯leÅ¾ité je v plánech komise i sníÅ¾ení stropÅ¯ pro placení
pojistného. V souÄ•asnosti se platí do vý&scaron;e &scaron;estinásobku prÅ¯mÄ›rné mÄ›síÄ•ní mzdy, komise navrhuje sníÅ¾ení
na trojnásobek. Po startu reformy, o kterém komise uvaÅ¾uje v roce 2015, by se také mÄ›la zru&scaron;it doÅ¾ivotní výplata
vdovských a vdoveckých dÅ¯chodÅ¯. To se ov&scaron;em netýká dÅ¯chodÅ¯ pÅ™iznaných do té doby. ZmÄ›ny by se
ov&scaron;em dotkly i osob, kterým byl pÅ™iznán invalidní dÅ¯chod. Komise poÄ•ítá s tím, Å¾e by se pravidelnÄ› provádÄ›la
aktualizace definic invalidity a pÅ™ed pÅ™iznáním invalidního dÅ¯chodu by se vÅ¾dy posuzovala moÅ¾nost efektivní rehabilitace.
VládÄ› by se omezila moÅ¾nost stanovovat vy&scaron;&scaron;í procento valorizace dÅ¯chodÅ¯ a do roku 2025 by se
pÅ™e&scaron;lo na cenovou valorizaci.        VytvoÅ™it funkÄ•ní dÅ¯chodový systém, který bude ekonomicky únosný, sociálnÄ›
spravedlivý a pÅ™itom politicky prosaditelný je úkol nadlidský, o tom není pochyb. Uvidíme v nejbliÅ¾&scaron;ích dnech, týdnech
mÄ›sících - jak bude koneÄ•ná varianta vypadat. Jedno je totiÅ¾ jisté - bez reformy to nepÅ¯jde...  Jaký je vá&scaron; názor,
pÅ™ípadnÄ› - jak byste to Å™e&scaron;ili vy, kdyby to bylo ve va&scaron;í pracovní náplni? d@niela  
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